 
 
 
 
 
 
 
 
COMISSIÓ PERMANENT EXTRAORDINÀRIA 
 
 
Acta de la sessió del 27 d’octubre del 2010 
 
Sota la presidència del segon tinent Ilm. Sr. RICARD GOMÀ I CARMONA, 
s’inicia la sessió a les 19.10 hores a la Sala Lluís Companys de l’Ajuntament de 
Barcelona. 
 
 
Ponents 
 
Ilm. Sr. J. WILLIAM CARNES, primer tinent d’alcalde.  
Il·lma. Sra. MONTSERRAT BALLARIN, regidora d’Hisenda. 
 
Assistents  
 
Sr. ALEJANDRO GOÑI, vicepresident segon; Sr. PAU GONZÁLEZ, representant 
del Consell de la Joventut de Barcelona (CJB); Sra. PILAR DÍAZ, representant 
del Consell Rector de l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat (IMD); 
Sra. MUNTSA VILLANUEVA, de la Federació d’Associacions de Mares i Pares 
d’Alumnes de Catalunya (FAPAC); Sr. ENRIC CANET, representant del Casal 
d’Infants del Raval; Sr. ENRIC ESTRENJER, de l’apartat de Persones d’Especial 
Rellevància Ciutadana; Sr. CARLOS ALEDO, de l’apartat de Persones del 
Registre Ciutadà; Il·lma. Sra. MAYTE FANDOS, representant del grup municipal 
de Convergència i Unió (CiU); Ilm. Sr. JAVIER MULLERAS, representant del 
grup municipal del Partit Popular (PP); Ilm. Sr. XAVIER FLORENSA, 
representant del grup municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya (ERC); 
Sr. JORDI GIRÓ, en representació de l’Associació de Veïns de Barcelona 
(FAVB); Sr. ÀNGEL CRESPO, en representació de Comissions Obreres (CCOO); 
Sr. XAVIER MARTÍNEZ, en representació de Comissions Obreres (CCOO); 
Sra. MIRIAM ARANDA, en representació de la Unió General de Treballadors 
(UGT); Sra. CARMEN SAN MIGUEL, en representació de l’Associació Consell de 
Cent; Sr. TONI CODINA, en representació de la Taula del Tercer Sector; 
Sr. ENRIC FRIGOLA, en representació del Col·legi de Periodistes i Sra. LÍDIA 
MARIMÓN, en representació del Consell d¡Associacions de Barcelona (CAB).  
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S’excusen 
 
Sr. Antonio Navarro; Sra. Roser Vallhonesta; Sra. Montserrat Balaguer, 
representant del Consell d’Associacions de Barcelona (CAB); Sra. Eulàlia 
Perarnau; Sra. Roser Vallhonesta; Sr. Jordi Gras; Sra. Elisenda Rius; Sr. Emilio 
Ruiz.  
 
 
Assistits per la Sra. MARIA JOSE CALVO, secretària del Consell de Ciutat. 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Presentació de la sol·licitud d’informe al Consell de Ciutat sobre la segona 
festa local de Barcelona, data pendent de decidir.  Con formato: Sin Resaltar
2. Presentació de les Ordenances fiscals 2011 aprovades inicialment.  
3. Presentació del Pressupost 2011 aprovat inicialment.  
 
 
 
El president presenta l’ordre del dia i cedeix la paraula al primer tinent 
d’alcalde. 
 
1. Presentació de la sol·licitud d’informe al Consell de Ciutat sobre la 
segona festa local de Barcelona, data pendent de decidir 
 
El primer tinent d’alcalde diu que l’equip de govern posa a consideració de 
la Permanent la data de la segona festivitat local de Barcelona per al 2011, si 
bé és conscient que la decisió del Consell s’hauria de prendre en una sessió 
plenària. Explica que aquest any la Generalitat ha decidit marcar per al 2011 la 
segona Pasqua com a festa de Catalunya. Últimament, a Barcelona, les dues 
festivitats locals han estat el 24 de setembre i la segona Pasqua; per tant, cal 
buscar una alternativa a aquesta última data, que també volen conèixer al més 
aviat possible els altres municipis de l’Àrea Metropolitana. 
 
En principi s’havia pensat la possibilitat que fos el dia 12 de febrer, Santa 
Eulàlia. El fet que sigui un dissabte va preocupar les entitats comercials, per la 
qual cosa es va proposar el 14 de febrer, dia de San Valentí, data que tampoc 
no satisfeia ningú. Finalment, consultats el Consell Ciutat i Comerç, el Consell 
Econòmic i Social de Barcelona i el Consell Escolar Municipal, es va proposar el 
dia 7 de març, que és dilluns i, a més, coincideix amb el primer dia de la 
Setmana Blanca (vacances escolars). 
 
El Sr. Alejandro Goñi, vicepresident segon del Consell de Ciutat, agraeix que 
el tema es posi a consideració del Consell de Ciutat, però recorda que el 
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Consell té uns protocols de funcionament i que els agrada que les coses es 
plantegin amb temps suficient per poder treballar-les bé, i lamenta que 
últimament les demandes de participació es facin d’avui per demà. Diu que el 
tema s’hauria de tractar al plenari del Consell del 22 de novembre. No obstant 
això, sap que la Permanent té la voluntat de traspassar ràpidament aquest 
tema als/les membres del plenari, per la qual cosa, tenint en compte la 
urgència, demana a la secretària del Consell de Ciutat que habiliti la possibilitat 
de consultar per correu electrònic a tots els membres del Consell a fi i efecte 
de tenir una resposta en un parell de dies.  
 
La Sra. Mayte Fandos celebra que es presenti la proposta al Consell de 
Ciutat. Diu que el grup de CiU ja va dir a la Comissió de Plenari que la data que 
ells consideraven millor era el dia 7 de març, i s’alegra que les altres 
alternatives hagin quedat descartades definitivament. 
 
El primer tinent justifica la urgència de la demanda dient que tot ve d’una 
proposició que va formular el grup d’ERC a la Comissió de Promoció Econòmica 
de la setmana passada perquè es fes aquest debat. Diu que no poden esperar 
fins al 22 de novembre, i agraeix a la Permanent que possibiliti una resposta 
ràpida.  
 
El Sr. Enric Canet diu que no entén per què es triga tant a decidir una cosa 
que hauria d’estar prevista cada quatre anys. 
 
El president demana al Consell de Ciutat que articuli un mecanisme ràpid per 
poder informar d’aquesta proposta, de manera que els propers dies s’hagi 
formalitzat l’informe del posicionament del Consell de Ciutat amb relació a la 
proposta. 
 
 
2. Presentació de les Ordenances fiscals 2011 aprovades inicialment  
 
La Sra. Montserrat Ballarin, regidora d’Hisenda, pren la paraula per 
presentar les Ordenances fiscals aprovades favorablement l’1 d’octubre. 
Explica que en aquests moments estan en informació pública. Agraeix per 
avançat l’esforç que està fent el Consell de Ciutat per preparar el dictamen 
corresponent, i tot seguit inicia la seva exposició amb l’ajut d’un document 
PowerPoint que s’adjunta a aquesta acta.  
 
 
3. Presentació del Pressupost 2011 aprovat inicialment 
 
El primer tinent d’alcalde inicia la seva intervenció emmarcant els 
pressupostos en una situació de crisi econòmica internacional. Diu que després 
del Reial decret que el govern de l’estat va presentar el mes de març, van 
considerar oportú ajustar aquest pla econòmic i financer i, a l’hora de fer 
l’ajust el mes de maig, van mantenir com a prioritaris els temes següents: 
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blindar brindar??? l’atenció a les persones, promoure l’activitat econòmica i 
tenir cura de l’espai públic i dels elements de convivència; mantenir la inversió 
com a motor de transformació econòmica; reduir l’endeutament per mantenir 
una política d’estímul fiscal. Tot seguit continua la presentació amb el suport 
d’un document PowerPoint que s’adjunta a aquesta acta. 
 
 
Torn d’intervencions 
 
El president dóna la paraula al Sr. Javier Mulleras, representant del grup 
municipal del PP. Li agraeix que sigui breu i li recorda que aquest és un espai 
de participació. 
 
 El Sr. Javier Mulleras diu que els pressupostos del 2011 tenen una doble 
importància. En primer lloc, perquè són els pressupostos del final del 
mandat de l’alcalde Hereu, i els pressupostos del final d’un cicle polític de 
trenta anys que sembla que ara s’acaba. En segon lloc, perquè es tracta 
d’uns pressuposts que han de gestionar una situació de crisi avançada. 
Critica que els pressuposts que es presenten siguin, en línies generals, 
continuistes, cosa que considera negativa perquè no es pot gestionar igual 
una ciutat en situació de crisi que una ciutat en situació de bonança, tal 
com ha estat el cas els últims anys. Diu que els ingressos són limitats 
perquè els impostos locals no es poden apujar més, han disminuït les 
transferències de l’estat i creix l’endeutament. Creu que som al final d’un 
mandat que està acabant amb la capacitat d’endeutament i que està 
hipotecant la capacitat inversora per als propers anys. Per tant, des del 
Partit Popular, creuen que cal: un canvi en les prioritats, rebaixar els 
impostos, disminuir les despeses improductives, racionalitzar l’estructura 
municipal i aplicar de veritat un pla d’austeritat a la vegada que es 
dinamitza l’economia dels comerciants i l’economia dels barcelonins i 
barcelonines. És per això que no han donat suport als pressupostos. 
 
 El Sr. Jordi Giró diu que les ordenances li semblen continuistes. Quant als 
pressupostos vol saber, amb relació a les polítiques d’habitatge, com queda 
recollit en el pressupost el tema del dret a superfície; considera que el tema 
de l’habitatge és molt important per al futur immediat. Pel que fa a les 
escoles bressol li sobta l’assignació pressupostària, perquè pensa que el 
programa està pràcticament acabat. Quant a la despesa corrent, vol saber 
amb més detall què significa la reducció en urbanisme i habitatge; si es 
tracta d’una reducció que afecta els immobles de lloguer o la inversió en 
habitatge. Diu que a vegades sembla que no s’acaben de complir els 
objectius i que això el preocupa. 
 
 El Sr. Enric Canet vol saber si la previsió pressupostària per a subvencions 
a entitats recuperarà el nivell de l’any 2009 o si es mantindrà el del 2010. 
També vol saber si està prevista alguna cosa amb relació als centres oberts 
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de barri, perquè considera que sempre és un tema molt important i encara 
més en un moment de crisi. 
 
 El Sr. Enric Estrenjer diu que, si bé el deute és més baix que el d’altres 
administracions, vol saber les despeses de gestió reals d’aquest deute de 
cara a l’any 2011, ja que li sembla que són molt elevades. També vol saber 
el creixement net de la Guàrdia Urbana de Barcelona (deduint els que es 
jubilen i els que canvien de destinació) dels anys 2008 i 2009, i la previsió 
de l’any 2010.  
 
Quant al tema de les taxes i els preus públics, opina que mai no 
compensarem l’augment de l’IPC. Creu que és un factor que s’hauria de 
compensar, ja que, a causa d’això, tots els barcelonins i barcelonines 
disminueixen els seus ingressos. Pel que fa a l’IBI, diu que l’any passat va 
augmentar un 6 %, i que aquest any tot sembla apuntar que augmentarà el 
mateix: un increment molt important des del seu punt de vista. 
 
Finalment recorda que hi ha una mesura de govern de l’equip municipal (de 
l’octubre del 2008) per tal d’enfortir el Consell de Ciutat i dotar-lo dels 
recursos necessaris, i que creu que aquesta mesura no s’està complint, 
perquè el pressupost que se li assigna és molt baix per a tots els temes que 
s’estan tractant. 
 
 El Sr. Carlos Aledo diu que a les Ordenances fiscals es parla del 
manteniment dels beneficis fiscals, però comparant les d’aquest any amb 
les de l’any passat, s’ha adonat que hi ha una trampa; diu que el tema de 
l’habitatge habitual en mortis causa del causant és de sis mesos. L’any 
passat, si es presentava fora de termini, s’obtenia la bonificació; aquest 
any, en canvi, les sol·licituds fora de termini s’han de considerar 
extemporànies. Així, per exemple, les petites herències presentades fora de 
termini no són vàlides, raó per la qual el 95 % de l’habitatge habitual es 
quedarà fora. Considera, doncs, que al final no representa un manteniment 
dels beneficis fiscals, sinó, més aviat, un increment. També vol saber quina 
és la posició de l’Ajuntament de Barcelona sobre les «taxes per a l’ús del 
domini públic» que s’apliquen a les companyies de telefonia mòbil a altres 
indrets, com és el cas de Madrid.  
 
 La Sra. Maria Pilar Díaz fa referència a la partida de 1.748.000 euros en 
concepte d’aliments als menjadors socials. Diu que des del seu punt de 
vista és molt poc, ja que en aquests temps de crisi els menjadors tenen 
molta afluència. Troba que és una despesa molt petita en comparació amb 
altres partides i demana si hi ha altres partides dedicades també a 
l’alimentació. 
 
També assenyala que a les partides de subvencions a entitats sense afany 
de lucre hi ha una quarantena de punts nominatius amb l’import atorgat, 
que sumen un total de 5.595.000 euros, i que, en canvi, a «altres 
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transferències sense especificar», hi ha subvencions per a convocatòries de 
10.550.000 euros sense que s’indiqui a qui van destinats . 
Comenta que tampoc no es concreta —i que ho voldria saber—, a quines 
entitats estan destinats el total de 30.000.000 d’euros que sumen, els 
11.800.000 d’«altres subvencions a institucions sense afany de lucre», els 
8.191.000 d’«altres aportacions a institucions sense afany de lucre» i els 
145.000 per a «altres convenis». 
No havent-hi més intervencions, el president dóna pas a les respostes dels 
regidors. 
 
La Sra. Montserrat Ballarin respon a les qüestions relatives a:  
 
 Increment de taxes i preus públics. Diu que són partidaris que siguin els 
usuaris els qui assumeixin el cost, però que en una situació de crisi com 
aquesta seria difícil d’explicar un increment, si bé cal continuar avançant.  
 
 Sobre els topalls que amorteixen l’increment de la base imposable de 
l’increment del valor cadastral, diu que la llei permet fer-los servir 
indefinidament en el cas de Madrid i Barcelona, i que la nostra ciutat els 
continua fent servir. Assenyala que es podria eliminar el topall i abaixar els 
tipus d’interès, però que això produiria contradiccions i distorsions entre 
diferents usos, cosa que no consideren recomanable. 
 
 Sobre la plusvàlua diu que la voluntat de l’equip de govern és que les 
transmissions mortis causa entre familiars propers estiguin bonificades al 
màxim que permeti la llei, però que la sol·licitud dins dels terminis que 
marca la llei s’ha de complir, perquè és una normativa que està sotmesa a 
la Llei general tributària. 
 
 Quant a la taxa a operadors de telefonia mòbil, que està establerta a 
Barcelona des del 2008, diu que quan s’acabi cobrant reportarà molts 
beneficis a l’Ajuntament de Barcelona, però que encara no s’ha cobrat 
perquè està impugnada per tots els operadors, i que aquests processos són 
molt llargs. 
 
 Amb relació a les escoles bressol comenta que la disposició pressupostària 
no és d’inversió, sinó que està destinada al manteniment ordinari de cada 
any, tant dels centres existents com dels nous que es van posant en marxa.  
 
 
El segon tinent d’alcalde respon a les qüestions: 
 
 Sobre les necessitats alimentaries diu que la partida que es comentava  
només és una part molt petita del conjunt disposat per al que s’anomena 
6 
 
 
«Sistema general de cobertura de necessitats alimentàries de la ciutat», 
que està repartit entre diferents partides, i que comprèn també els àpats a 
domicili, els àpats als equipaments de persones vulnerables i tot l’excedent 
alimentari que en conveni amb el Banc d’Aliments es distribueix per tota la 
ciutat. 
 
 Sobre els Centres Oberts es manté el compromís per al 2011 d’obrir un 
centre de titularitat municipal, possiblement el mateix mes de gener. 
També es mantindran via conveni les aportacions als centres oberts de la 
ciutat per acabar el 2011 amb la xarxa blindada i un equipament més a la 
ciutat. 
 
 
El primer tinent d’alcalde respon a les qüestions. 
 
 Sobre el preu del diner —és a dir, el preu del crèdit—, tenint en compte 
com està el mercat financer, que fluctua casi setmanalment, no s’ha de 
donar gaire importància als percentatges que últimament han hagut de 
patir algunes administracions autonòmiques que han vist que no es complia 
la seva previsió d’ingressos amb una sèrie d’impostos que han desaparegut 
a curt termini en el seu component, cosa que no afecta l’Ajuntament de 
Barcelona, ja que, en el seu cas, no haurà de pagar una prima de 3 punts. 
 
 Quant a la Guàrdia Urbana comenta que en prenen nota i que contestaran 
per escrit. 
 
 Pel que fa a l’assignació al Consell de Ciutat, explica que si hi ha 
propostes concretes, justificades i motivades, es podria revisar. 
 
 Sobre les subvencions assenyala que els conceptes s’especifiquen en el 
moment de convocatòria pública, i que, com sempre, van des de les del 
comerç fins a les d’altres àmbits de caràcter sectorial. 
 
 Amb relació a l’urbanisme diu que no es refereix al tema de l’habitatge, sinó 
a un procés de reducció de despesa derivada de la reestructuració dels 
recursos humans (arquitectes i aparelladors), adreçat a reforçar un back 
office potent, com és el cas de 22@, que no desapareix com a marca, però 
que se sotmet a una reorganització de funcions en què una part va a 
urbanisme i una altra a promoció econòmica. 
 
Finalitza agraint les intervencions i informant que el procés de presentació dels 
pressupostos s’ha iniciat amb el Consell de Ciutat i prosseguirà amb el Consell 
Econòmic i Social de Barcelona i les diferents formacions polítiques. Diu que, 
en el moment de presentació del pressupost a l’aprovació del plenari 
municipal, possiblement el novembre, el text podria haver sofert variacions 
després d’haver estudiat les al·legacions i després d’haver-ho concertat amb 
les altres forces polítiques, cosa absolutament normal quan no es té la majoria, 
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però que, en qualsevol cas, no es podrà incrementar l’àmbit d’endeutament 
perquè els pressupostos estan emmarcats en un Pla econòmic i financer. 
 
Tot seguit, el president agraeix l’assistència i interès dels presents, i dóna per 
tancada la sessió a les 20.50 hores. 
 
 
 
 
 
Certifica la secretària del Consell de Ciutat. 
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